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Elektřina zlevnila 
 na burzách  
za poslední  

půlrok o

10 %
na průměrných 720 korun 

za megawatthodinu.

Ceny  
zemního plynu 

klesly za šest  
měsíců o

25 %
na 407 korun 

za megawatthodinu.

Z více než 

1/4
se podílejí 

náklady na energie 
na výstupních  

cenách průmyslových 
výrobců.

 CZK/EUR • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 24,804 / +0,179 Kč       PX • 898,62 / –1,76 %       EURo StoXX 50 • 3024,00 / –1,60 %       Zlato • 1082,23 $ / –1,01 %

Pravičáci, 
vzchopte se
socialismus 
a oligarchizace jsou 
nebezpečím pro 
společnost, říká šéf 
ods petr Fiala.

rozhovor

str. 12–13

na východ 
od ČEzka
Kapitál kolem skupiny 
J&t ovládl slovenskou 
energetiku. Nejlépe vyšel 
vstříc zájmům Ficovy 
vlády.

střEdoEvroPský byznys
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TOP 09 nevzdává snahu 
převzít vládu nad Prahou

Strana TOP 09 nadále 
usiluje o sestavení nové 
metropolitní koalice. Musí 
však čekat na výsledek 
kongresu ODS a stanovisko 
ČSSD. Bez jejich podpory 
nemá šanci. str. 2

Levná ropa odložila 
plány za stovky miliard 
Těžařské firmy odložily 
nové projekty dobývání 
ropy a plynu v hodnotě 
400 miliard dolarů. V ob-
dobí rychle padajících cen 
komodit se zoufale snaží 
omezit náklady a zachránit 
výplatu dividend. str. 6

Krátce

MaRtin čaban: vztahy 
stran na pražském magistrátu 
začínají přehledností 
a stabilitou připomínat vztahy 
stran syrského konfliktu.

twitter.com/e15news

velké průmyslové podniky 
letos ušetří za plyn a elektřinu 
díky nákupům za aktuální ceny 
na burzách i snížení příspěvku 
na obnovitelné zdroje. byznys / str. 4
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Gravitace klepů
Velký třesk ve vědecké komunitě způsobil 
tweet fyzika Lawrence M. Krausse. Netýkal 
se jeho nového pole působnosti, tedy boje za ate-
ismus, ale výzkumu gravitačních vln. Krauss 
prý má z „vlastních zdrojů“ potvrzeno, že studie 
odhalující existenci gravitačních vln úspěšně 
prošla peer review, tedy akademickým posou-
zením kvality a přesnosti použitých postupů. 
A proč třesk? Studie totiž zjednodušeně řečeno 
potvrzuje, že vesmír opravdu vznikl při události 
zvané velký třesk. 

Studii vypracovala a loni odevzdala labora-
toř LIGO z Louisiana State University. Od té 
doby odráží neodbytné dotazovatele tvrzením, 
že „data se průběžně analyzují“. Krauss kolegům 
pněkud zavařil svými zaručenými informacemi, 
ale rozruch je pochopitelný. Vyvolává jej mate-
riál, který představuje jistou vstupenku mezi 
laureáty Nobelovy ceny za fyziku. 

Na potvrzení existence gravitačních vln čeká 
lidstvo celé století. Předpověděl je Einstein 
v roce 1916 a podle jeho obecné teorie relativity 
vysvětlují, jak hmota vesmíru ovlivňuje jeho tvar 
a prostor. Odpovídají tedy na otázky, jak a proč 
se vesmír po velkém třesku začal rozpínat a jak 
je časoprostor formován hmotnými objekty. Drž-
me tedy palce a doufejme, že objev nebude odvo-
lán jako ten předloňský z radioteleskopu BICEP. 
Zklamaný člen amerického týmu tehdy prohlásil: 
„Je to jako zjistit, že Santa Klaus neexistuje.“

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

Protagonisté dne

Petr Borkovec

spolumajitel partners

carlos Ghosn

šéf renaultu

Jamie dimon

šéf jp morgan Chase & Co

Získal majoritu v potravinářské firmě 
MyFoodMarket, aby ji mohl rychleji  
rozvíjet. Síť expanduje na internet 
i do kamenných prodejen.

str. 5

Akcie podniku se prudce propadly 
v reakci na zjištění, že kanceláře 
firmy prohledávali vyšetřovatelé. 
Patrně to souvisí s emisními testy.

str. 7

Největší americká bankovní 
společnost dosáhla v loňském roce 
čistého zisku 24,4 miliardy dolarů, 
což představuje rekord v její historii.

str. 7

n TOP 09 nadále usiluje 
o sestavení nové met-
ropolitní koalice. Musí 
však čekat na výsledek 
kongresu ODS a stano-
visko ČSSD. Bez jejich 
podpory nemá na sesta-
vení vlády šanci. 

Jana Havligerová

V Praze vládne bezčasí. Poté, 
co projektu menšinové koalice 
z dílny TOP 09 vypověděli pod-
poru nezávislí zastupitelé v čele 
s exprimátorem Tomášem Hudeč-
kem, se jednání o nové sestavě 
zastavila. Topka, druhá nejsilnější 
strana v Praze, však svou snahu 
nevzdává. Stále počítá s hlasy 
Trojkoalice, Pirátů a tichou pod-
porou ODS. K dosažení většiny 
v zastupitelstvu Prahy jí ale 
chybí jeden hlas, a tak nově hodlá 
ke spolupráci přizvat ČSSD. 

Se sociálními demokraty 
se hodlá sejít příští týden, ti ale 
mají stále platnou dohodu s hnu-
tím ANO, kterou nechtějí vypo-
vědět. „Schůzku neodmítáme, 
je naší povinností situaci řešit. 
Projekt TOP 09 a spol. se ale ne-

povedl, a tak není pravděpodob-
né, že bychom se k němu přidali,“ 
zdůraznil Petr Dolínek (ČSSD), 
náměstek pražské primátorky 
Adriany Krnáčové (ANO).

Jinak než dosud začínají mluvit 
zastupitelé z Trojkoalice. Lidovec 
Jan Wolf připomněl, že koalice 
ANO, ČSSD a Trojkoalice, která 
se rozpadla koncem roku, měla 
nadpoloviční většinu hlasů, a tak 
nelze vyloučit, že by mohla znovu 
fungovat. Jedním dechem ale 
dodal, že zatím podporuje záměr 
TOP 09. Sociální demokraté si 
dokážou představit jak obnove-
ní původní koalice, tak širokou 
spolupráci nejúspěšnějších stran 
ve volbách, tedy ANO, TOP 09, 
ČSSD, ODS a Trojkoalice.

Předseda klubu zastupitelů 
TOP 09 Václav Novotný tvrdí, 
že v úvahu připadá dokonce pět 
variant sestav, které by mohly 
vládnout Praze. Varianty ale 
odmítl uvést. Dosavadní snaze 
topky uškodilo i to, že o průbě-
hu a postupu vedených jednání 
detailně informovala.

V Praze momentálně vládne 
okleštěná sedmičlenná rada z řad 
už neexistující koalice. Obsazena 
tak nejsou čtyři místa radních.

toP 09 nevzdává snahu 
převzít vládu nad Prahou

K většině 
v zastupitelstvu 

chybí nově formované 
menšinové koalici

jeden
hlas. Chce proto 

ke spolupráci 
přizvat 
ČSSD. 

Janu Palachovi, od jehož upálení uplyne 47 let, bude zítra na pražském Alšově nábřeží odhalen památník. 
Má podobu dvou zhruba šestimetrových plastik, symbolů matky a syna. Autorem díla, jež v dřevěném provede-
ní stávalo v devadesátých letech v zahradách Pražského hradu, je americký sochař a architekt českého původu 
John Hejduk. Své skulptury Praze daroval.  
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n Ekonomika poroste 
v příštích letech jen 
mírně rychleji než ve 
zbytku unie. Slabší 
členské země ale dota-
hují náskok Česka. 

Jaroslav Bukovský

Průměrné životní úrovni 
EU se Češi v příštích letech 
přiblíží nejméně ze všech 
středoevropských ekonomik. 
Země zdaleka nedosáhne 
evropského standardu ani na 
počátku příští dekády. Na- 
opak Čechy na cestě za unij-
ním blahobytem předstih-
nou některé dravé pobaltské 
země. Prvenství v tomto 
směru má v roce 2021 patřit 

Litvě, jak ve své prognóze 
uvedla poradenské společ-
nost Deloitte. „Průměrné 
roční tempo růstu české eko-

nomiky by během pěti let od 
počátku příštího roku mělo 
dosáhnout 2,2 procenta,“ 
míní hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. Česko by tak 

rostlo jen o málo rychleji než 
EU a koncem roku 2021 by 
dosáhlo 88 procent ekono-
mického průměru společen-
ství. „Stejně na tom v té době 
bude Estonsko. Ještě dále 
dospěje Litva, a to na 91 pro- 
cent unijního průměru,“ 
dodává Marek. 

Koncem roku 2014 byla 
ekonomika Česka na 85 pro-
centech unijního průměru, 
tedy jen mírně výše než 
koncem předkrizového roku 
2007. Před středoevropskými 
i pobaltskými ekonomikami 
si však Česká republika stále 
udržovala podstatný náskok. 
Hospodářsky nejblíže jí bylo 
Slovensko, byť se východní 
soused mohl chlubit pouze  
77 procenty průměru evrop-
ské osmadvacítky.  více e15.cz

6/únor 2016
www.plesvopere.cz

pořadatel plesu v opeře

Marek Šáda, 
šéfkuchař plesu v opeře 2016

www.e15.cz | 3 |

Česká 
ekonomika koncem 

roku 2014 dosahovala

85
procent průměru EU,
tedy jen mírně výše 

než před 
krizí.

a161000073� inzerce

n O silný mandát 
bude na víkendovém 
volebním kongresu 
ODS usilovat stávající 
šéf strany Petr Fiala. 
Nemá protikandidáta. 

Změny ve vedení občanských 
demokratů mohou nastat jen 
na postech místopředsedů, 
ale zřejmě nebudou zásadní. 
Kongres v Ostravě zjevně po-
tvrdí Fialu a bude se zabývat 

především přípravou na le-
tošní krajské a senátní volby 
a na klíčový střet o Posla-
neckou sněmovnu v příštím 
roce. „Hned po kongresu 
začneme s přípravou volební 
kampaně. Naší snahou 
bude změnit to, že na všech 
úrovních státu vládne levice. 
Hnutí ANO žádnou pravico-
vou politiku nenabízí a soci-
ální demokracie, jež ovládla 
často společně s komunisty 
kraje, má většinu v Senátu. 
A tomu je potřeba zabránit 

už kvůli demokratickému 
vyvažování moci,“ zdůraznil  
v rozhovoru pro deník E15 
Fiala.

Občanští demokraté by 
chtěli podobně jako v minu-
lých krajských volbách spolu-
pracovat s TOP 09 a dalšími 

nelevicovými a nepopulis-
tickými stranami. „Strategie 
ODS je jednoznačná: i když 
s nikým nemáme celostátní 

dohodu, každá naše krajská 
organizace je připravena 
s pravicovými stranami 
spolupracovat. Myslím, 

že voliči budou muset časem 
preferovat nějaké sjednocení 
pravicových hlasů, abychom 
nedopadli jako na Slovensku 
a dokázali čelit socialis-
tům a populistům,“ dodal. 
Regionální sněmy občan-
ských demokratů vybírají 
kandidáty. Mluví se například 
o zájmu bývalého policejního 
prezidenta Martina Červíčka 
vést ODS do krajských voleb 
na Královéhradecku. /tto/ 
 názory str. 11 

 rozhovor str. 12-13

kongres ods zahájí přípravy na volby

ODS by chtěla podobně jako v minulých krajských 
volbách spolupracovat s TOP 09 a dalšími 
nelevicovými a nepopulistickými stranami.

na cestě do evropy 
předběhne Čechy Pobaltí

Česko odvolalo opatření 
proti teroristům
V novém roce přestala 
v zemi platit zvýšená bez-
pečnostní opatření, která 
se po teroristických útocích 
v Paříži týkala třeba ob-
chodních center. Uvedl to 
ministr vnitra Milan Chova-
nec s tím, že pro policii dále 
platí stupeň bdělosti.  

Výbor podpořil  
omezení členů vlády 
Sněmovní ústavně právní 
výbor podpořil návrh klubu 
TOP 09 a Starostů, který 
chce zamezit společnostem, 
v nichž vlastní nejméně 
deset procent některý člen 
vlády, aby se mohly ucházet 
o veřejné zakázky. Nový 
zákon o zadávání veřejných 
zakázek by poslanecká 
sněmovna ve druhém čtení 
mohla projednávat ještě 
na konci ledna.

Němeček plánuje 
levnější léky od 65 let 
Ministr zdravotnictví 
Svatopluk Němeček (ČSSD) 
chce levnější léky pro seni-
ory nad 65 let. Dá prověřit 
účinnost ročního ochran-
ného limitu doplatků 
na léky 2500 korun i to, jak 
senioři využívají opatření, 
že v každé lékové skupině 
je alespoň jeden lék bez do-
platku. Podle toho navrhne 
opatření, například snížení 
ochranného limitu.

Další aktéři olomoucké 
kauzy jsou na svobodě
Vysoce postavení olomoučtí 
policisté Karel Kadlec a Ra-
dek Petrůj, kteří jsou obvi-
něni v olomoucké korupční 
kauze, byli propuštěni 
z vazby. Stalo se tak poté, co 
žalobci přijali jejich kauce 
500 tisíc a 100 tisíc korun. 
/čtk/

Krátce
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n Elektřina zlevnila 
na burzách za půl 
roku o deset procent, 
ceny zemního plynu 
spadly o čtvrtinu. Těží 
z toho firmy, které 
si zvykly nekupovat 
energie najednou na 
celý rok.

Jan Stuchlík

Průmyslové firmy letos za 
energie ušetří. Především 
velké firmy si už v minulosti 
zvykly nakupovat elektřinu 
a plyn postupně a využívat 

tak aktuálního vývoje cen na 
burzách. Ty jim už několik 
měsíců hrají do karet. Menší 
firmy se zatím zpravidla drží 
kontraktů s fixními cenami. 
„U menších podniků hodně 
závisí na kvalitě energetické-
ho managementu. Postupný 
nákup vyžaduje průběžné 
sledování tržního vývoje 
a pružnou reakci zákazníka. 
A také vyšší zodpovědnost 
za rozhodnutí,“ říká Jiří 
Gavor, ředitel konzultantské 
společnosti ENA.

Elektřina na letošní druhé 
až čtvrté čtvrtletí zlevnila 
o deset procent až na  
746 korun za megawattho-
dinu. Dodávky na poslední 

kvartál letošního roku 
a první kvartál roku 2017 na 
burze zlevnily od začátku 

roku o čtyři procenta. Zemní 
plyn od loňského léta zlevnil 
o čtvrtinu z 550 na  
407 korun za megawattho-
dinu. Kontrakty na dodání 

plynu na příští kvartály 
a měsíce spadly jen od 
poloviny loňského prosince 
o osm až 10 procent.

Velcí obchodníci s energie-
mi průmyslovým podnikům 
nabízejí speciální platformy, 
v nichž mohou energie na-
kupovat přímo za burzovní 
ceny. „Využívají ji převážně 
největší zákazníci s odběrem 
nad 10 gigawatthodin, kteří 
tvoří podstatnou část ener-
getického trhu. U elektřiny 
jde o maximálně dvě stovky 
zákazníků. U plynu tento 
nástroj používá nejvýše tři-
cet klientů,“ říká mluvčí ČEZ 
Barbora Půlpánová. Služba 
je však otevřená všem typům 

zákazníků. Jako první přišla 
se softwarovou platformou 
postupného nákupu energií 
podle předem stanoveného 
cenového mechanismu vůči 
cenám na velkoobchodních 
trzích společnost RWE. 
„Tento druh nákupu u nás 
v současné době činí zhruba  
60 procent prodané energie 
našim klientům. Produkt 
používá většina velkých prů-
myslových podniků a velký 
podíl středních firem,“ uvádí 
mluvčí RWE Martin Cha-
lupský. Průmyslu pomůže 
také pokles příspěvku na 
obnovitelné zdroje. Největ-
ším třebitelům ušetří změna 
výpočtu stovky milionů.

Levnější energie pomohou 
velkým průmyslovým firmám

Velcí obchodníci 
podnikům nabízejí 
možnost nakupovat 
energie přímo za 
burzovní ceny.

po Česku. FlixBus nově napojí středně velká města na evropskou dopravní síť. Jeho spoje budou 
součástí linek do Berlína či Frankfurtu.
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n Autobusový gigant 
FlixBus ohlásil vstup 
na nedotované vnit-
rostátní linky v České 
republice. 

Jan Šindelář

Německý dopravce se tak 
přímo střetne s českým 
tržním lídrem, společností 
Student Agency podni-
katele Radima Jančury. 

FlixBus ovšem zatím nebude 
provozovat čistokrevné 
spoje z jednoho českého 
města do druhého, vnitros-
tátní jízdenky nabídne od 
21. ledna cestujícím na svých 
mezinárodních linkách. I to 
ale znamená výrazný posun 
v nabídce. 

Firma tak nově propojí 
dvakrát denně Prahu s Kar-
lovými Vary a Chebem, na 
východě zase spojí třikrát za 
den Znojmo, Jihlavu a Prahu. 

Spoje budou součástí mezi-
národních linek z Frankfur-
tu nad Mohanem do Prahy, 
respektive z Berlína do 
Vídně. „Po úspěchu mezi-
národních linek s počáteční 
destinací v Praze rozšiřuje-
me naši nabídku o regionální 
cíle. Tím se napojí i středné 
velká česká města na linky 
do celé Evropy. A plánujeme 
i další nové spoje,“ uvedla 
mluvčí firmy Bettina Enger-
tová.  Více e15.cz

Flixbus přidá nové spoje

nZákon o spotřebitel-
ském úvěru zpřísní 
požadavek na základ-
ní kapitál, což může 
ohrozit především 
menší hráče na trhu. 

Markéta Žižková

Chystaný zákon o spotřebi-
telském úvěru, který by měl 
již letos omezit predátorské 
půjčky, ovlivní i peer-to-pe-
er platformy. Ty zprostřed-
kovávají půjčky přímo mezi 
lidmi i firmami a jejich 
počet roste. Norma by ale 
mohla boom ochladit. Plat-
formy totiž mohou narazit 
na požadavek základního 
kapitálu. „Budeme muset 
navýšit základní kapitál 
na dvacet milionů korun, 
pokud tento požadavek 
zůstane v novele zákona,“ 
popsal majitel platformy 
Benefi Pavel Matoušek. Zá-
roveň bude muset požádat 
o novou licenci u ČNB. 

Na změny se chystá 
i platforma Zonky, za níž 
stojí společnost Home 
Credit. „Přípravu zákona 

sledujeme a na jeho příchod 
se připravujeme,“ uvedla 
její ředitelka Lucie Tvarůž-
ková. Obě společnosti se 
shodují, že podmínky pro 
ně nepředstavují zásadní 
komplikace. Jiná je ale situ-
ace u menších hráčů. „Od-
haduji, že některé jednotli-
vé P2P společnosti mohou 
zaniknout, protože nebu-
dou dost kapitálově silné,“ 
popsal Matoušek. „Myslím, 
že ovlivní zejména ty, kteří 
sami nejsou poskytovate-
lem úvěru, ale zabývají se 
pouhým zprostředkováním. 
Pro ně bude regulace pod-
statně přísnější než dosud,“ 
dodala Tvarůžková.

P2P platformy totiž fun-
gují na různých modelech. 
Některých by se tak nová 
norma dotknout nemusela. 
„Při zachování prostého 
modelu P2P platformy, 
tedy jako místa, kde si 
půjčky poskytují navzájem 
spotřebitelé, a to nikoliv 
soustavně či v rámci svého 
podnikání, by se ani nový 
návrh na P2P platformy 
neměl aplikovat,“ uvedl ad-
vokát kanceláře PwC Legal 
Daniel Pikal.  Více e15.cz

Úvěráři se připravují 
na nový zákon 



n Czechoslovak 
Group, to je nový 
název zbrojařského 
koncernu Excalibur. 

K tradici Československa 
se vrací významná zbro-
jařská skupina. Uskupení 
českých a slovenských firem 
se v minulosti pod názvem 
Excalibur Group dostalo do 
povědomí kvůli obžalobě za 
údajné skladování zakáza-
ných výbušnin v muničním 
skladu ve Vrběticích. 

Pod novým názvem Cze-
choslovak Group se uchází 
o významné české armádní 
zakázky a vyváží zbraně 
třeba do Iráku. Loni podle 
odhadů holding zvýšil tržby 

ze 7,6 miliardy na 12,3 miliar-
dy korun.

„Nový název vychází 
z toho, že klíčové výrobní 
kapacity skupiny jsou v Čes-
ku a na Slovensku. 
Vyjadřuje také 
návaznost na 
tradici česko-
slovenského 
průmyslu,“ 
uvedla mluv-
čí Kateřina 
Navarová. 
Změna podle 
ní vyplývá 
z růstu skupiny 
a její expanze do 
různých průmyslo-
vých oborů. Zároveň dodává, 
že název se historicky 
vztahoval ke zbrojařské 

společnosti Excalibur Army. 
„Vnímání skupiny se tak 
omezovalo na zbrojovku, 
i když stále silnější roli hraje 
civilní výroba a některé jeho 

společnosti s obranným 
průmyslem nijak 

nesouvisí,“ dodala 
mluvčí.

Součást skupi-
ny je důležitým 
hráčem na 
českém zbro-
jařském poli. 

Je strategic-
kým partnerem 

holdingu General 
Dynamics. Na zákla-

dě toho by proto měla 
české armádě dodat dvacet 
nových obrněnců Pandur za 
asi 1,3 miliardy. /čtk/

www.e15.cz | 5 |

n Velkoprodejce 
pojistek a dalších 
finančních produktů 
Petr Borkovec navý-
šil investici do sítě 
s vybranými potravi-
nami MyFoodMarket. 

Daniel Novák

Potravinářská firma My-
FoodMarket odstartovala 
expanzi do kamenných 
poboček i na internet.

Síť prodejen a bister má 
nového většinového vlastní-
ka v podobě spolumajitele 
poradenské společnosti 
Partners Petra Borkovce. 
Ten ve firmě zaměřené na 
prodej lokálních potravin 
i světových delikates zvýšil 
podíl na pětaosmdesát 
procent z dosavadních pa-
desáti. Jeho společník Luděk 
Chini naopak snížil účast na 
patnáct procent. 

„Změna podílů v MyFo-
odMarketu souvisí s vyšší 
potřebou kapitálu na 
rychlejší expanzi, než byla 
původně plánovaná,“ řekl 
Borkovec. Do firmy už nalil 
téměř sto milionů korun. 
„Jsou v tom ale chyby, tedy 
škoda, tak za pětadvacet 
milionů,“ dodal.

Společnost dosud působi-
la hlavně v Brně. Aktuálně 
však otevřela první bistro 
v Praze, prodejnu chystá 
v Dobřichovicích. „Máme 
podepsáno jedno velké 
obchodní centrum a vyjed-
náváme o dalších. Začínáme 
se také dívat ve větších 
krajských městech, kde 
jsme ochotni jít i formou 
partnerské franšízy,“ popsal 
expanzní plány šéf firmy. 
Podle byznysmena se totiž 
ukázalo, že tento byznys má 
ekonomický smysl jen ve 
velkém.   

Borkovec ovládá MyFood- 
Market přes společnost 
Brno Investment Group. Ve 
skupině je ještě cestovatel-
ský start-up Travelove nebo 
vývojářská společnost Na-
poleon Games či PanLiving 
vyvíjející chytrá ovládání 
pro obytné domy. 

Do populárního byznysu 
s farmářskými a prémio-
vými potravinami se pustil 
rovněž dlouholetý šéf po-
bočky konzultantské firmy 
McKinsey Karel Nohejl. Loni 
získal čtvrtinový podíl v síti 
Náš Grunt. Bývalý ředitel 
české větve řetězce Marks 
and Spencer Dušan Mrozek 
zase odstartoval prodej 
delikates pod značkou 
Delmart. 

Manažer   
z partners 
ovládl síť 
delikates 

Zbrojařská skupina 
Excalibur 

loni utržila

12,3
miliardy korun.

V brně do neděLe probíhá  mezinárodní veletrh průmyslu cestovního ruchu Go a veletrh 
turistických možností v regionech Regiontour. Cestovní ruch se stává stále důležitější součástí české 
ekonomiky, zaměstnává 250 tisíc lidí. 

veletRh

Fo
to

 č
tk

excalibur změnil název

Škoda přijímá stovky 
zaměstnanců
Automobilka Škoda Auto 
zatím pro rozvoj závodu 
Kvasiny nabrala přibližně 
300 lidí a dalších zhruba 
tisíc hodlá během letošního 
roku ještě přijmout. 
Kvasinský závod nyní dává 
práci více než pěti tisícům 
lidí a letos má v plánu 
zahájení sériové výroby 
dvou nových modelů SUV. 
Nyní závod produkuje 
modely Superb a Yeti.

Pojišťovny odhalily 
podvody za miliardu
Detektivové pojišťoven 
odhalili v roce 2015 pojistné 
podvody za více než miliardu 
korun. U řady z nich 
šlo o rekordní hodnoty. 
Nadále dominují podvody 
v pojištění aut, výrazně roste 
počet v životním pojištění. 
Nejvíce případů bylo v Praze 
a také v Ústeckém kraji. Mezi 
dlouhodobé trendy patří 
častější podvody v menším 
objemu.

Vítkovicím se daří  
prodej stlačeného plynu
Skupina Vítkovice 
Machinery loni prodala 
téměř tři miliony metrů 
krychlových stlačeného 
zemního plynu. Oproti roku 
2014 je to téměř trojnásobek. 
Tržby meziročně narostly  
o 106 procent na zhruba 
padesát milionů korun. 
Skupina provozuje 24 
plnicích stanic, a to jak 
veřejných, tak podnikových. 
/čtk/

Krátce

David Vagaday

Kostarické aerolinky Na-
ture Air, které vozí turisty 
do plážových destinací 
v Tichomoří a Karibiku, 
si vytvořily letový park 
převážně ze starších strojů 
L-410 české výroby. V závěru 
loňského roku totiž uvedly 
do provozu čtyři L-410 kou-
pené v Africe. Díky českým 

strojům  firma zkrátila 
přepravní časy na svých 
trasách. Letouny předtím 
osm let operovaly v Jihoaf-
rické republice ve službách 
humanitární organizace 
OSN, přičemž Nature Air je 
koupily celkem za  
2,5 milionu dolarů. První tři 
L-410 dorazily do Kostariky 
během podzimu a poslední 
v prosinci. Více e15.cz

České stroje L-410
létají v kostarice
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n Těžařské firmy 
nestíhají škrtat v ná-
kladech a vzdávají se 
investic do budoucí 
těžby.

Zdeněk Pečený

Těžařské firmy odložily na 
neurčito nové projekty těžby 
ropy a plynu v hodnotě již 
bezmála 400 miliard dolarů. 
Trh tak v příštích pěti až 
deseti letech přijde o poten-
ciál růstu denní produkce 
v milionech barelů. 

Odložené projekty se nej-
více týkají Mexického zálivu, 
Afriky a Kazachstánu. Studie 
společnosti Wood Macken-
zie uvádí, že byl pozastaven 
rozvoj 68 velkých projektů 
s potvrzenými zásobami 
27 miliard barelů. Těžařské 
firmy se v období rychle 
padajících cen komodit 
zoufale snaží omezit veškeré 
náklady a ochránit výplatu 
dividend svým akcionářům.

Nejčerstvější čísla ukazují, 
že objem odložených kapi-
tálových výdajů na projekty, 
které čekají na schválení fi-
remním vedením, vzrostl od 

června z 200 na 380 miliard 
dolarů. Denní kapacita  
2,9 milionu barelů, což se 
rovná těžbě celého Kuvaj-
tu, se tak na trh nedostane 
dříve než počátkem dvacá-
tých let. 

Masivní výprodeje na rop-
ném trhu, které začaly po 
silvestru, srazily cenu ropy 
pod 30 dolarů za barel. Ještě 
v červnu 2014 stál barel ropy 
Brent kolem 115 dolarů. Za 
rok a půl tak zlevnila  
o 74 procent. Těžaři nestíha-
jí osekávat výdaje dostateč-
ně rychle. „Firermní roz-
počty se drasticky zmenšily 

a investoři dávají přednost 
firmám, které osekaly 
výdaje co nejvíce,“ píše se ve 
zprávě Wood Mackenzie. 

Odložené projekty zahr-
nují například ten v norské 
Arktidě firmy Statoil, Mad 
Dog 2 v Mexickém zálivu 
společnosti BP či druhou 
fázi Kašaganského ropného 
pole na pobřeží Kaspického 
moře. Průměrná „break- 
-even“ cena, tedy ukazatel 
rentability těžby, je u odlože-
ných projektů 62 dolarů. Při 
ceně ropy pod 30 dolarů se 
firmám nevyplatí o takových 
projektech ani přemýšlet. 

Levná ropa odložila 
plány za stovky miliard 

Růst německého HDP 
zrychlil na 1,7 procenta 
Německá ekonomika loni 
stoupla o 1,7 procenta. Její 
růst tak mírně zrychlil 
z předloňských 1,6 procen-
ta a dosáhl nejprudšího 
tempa za poslední čtyři 
roky. Vyplývá to z před-
běžných údajů spolkového 
statistického úřadu. Zve-
řejněné číslo je v souladu 
s prognózou tamní vlády. 
 více e15.cz

Přímých zahraničních 
investic do Číny přibylo 
Objem přímých zahranič-
ních investic do Číny loni 
stoupl navzdory zpomalo-
vání růstu tamní ekonomi-
ky. Díky šestiprocentnímu 
přírůstku tak celkový 
objem za loňský rok činil 
126,3 miliardy dolarů. Více 
než 60 procent investic 
přilákal sektor služeb.

Wikipedia slaví 15 let

Internetová encyklopedie 
Wikipedia byla spuštěna 
15. ledna 2001. Encyklope-
dii s otevřeným obsahem 
vytvářejí sami uživatelé- 
-dobrovolníci. V součas-
nosti nabízí na 35 milionů 
článků ve 290 jazycích. 
V angličtině je k dispozici 
přes pět milionů článků. 
Česká verze, která zahájila 
činnost v květnu 2002, čítá 
dnes přes 342 tisíc článků. 
/čtk/  více e15.cz

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,214

Čína 1 3,764

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,526

Japonsko 100 21,067

Kanada 1 17,267

Maďarsko 100 8,552

Norsko 1 2,812

Polsko 1 6,178

Rusko 100 32,435

Švédsko 1 2,910

Švýcarsko 1 24,668

Turecko 1 8,181

USA 1 24,804

Velká Británie 1 35,694

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 14. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 62,00 -6,06

ČEZ 402,00 -1,57

Erste Bank 701,00 -3,74

Fortuna 81,10 2,79

Kofola 476,90 -1,67

KB 4892,00 -1,87

NWR 0,08 -11,11

O2 CR 247,40 0,00

Pegas 727,00 0,14

Philip Mor. ČR 11 800,00 -0,87

PLG 207,00 0,00

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 157,50 -1,56

VIG 636,20 -0,44

Celkový objem (v tisících korun) 905 031,57

Akcie na pražské burze 14. 1. 2016 

Řecko souhlasí s účastí 
Mezinárodního měnové-
ho fondu ve svém třetím 
záchranném programu. 
Uvedl to šéf euroskupiny 
Jeroen Dijsselbloem. Řecký 
premiér Alexis Tsipras 
účast MMF v programu po-
moci v prosinci označil za 
nepotřebnou. Změnu řecké 
pozice Dijsselbloemovi po-
tvrdil řecký ministr financí 
Euklidis Tsakalotos.

Řecko se loni v létě 
dohodlo s eurozónou na 
třetím záchranném progra-
mu, v jehož rámci by mělo 
během tří let obdržet až  

86 miliard eur. MMF se 
zatím na financování pro-
gramu nepodílí kvůli po-
chybnostem ohledně udrži-
telnosti řeckého dluhu. Na 
účasti fondu v programu 
trvalo Německo. 

Řecká vláda letos očekává 
obnovení hospodářského 
růstu, HDP by se měl zvýšit 
až o 1,5 procenta. Němec-
kému týdeníku Wirtschaft-
swoche to řekl ministr hos-
podářství Jorgos Stathakis. 
V listopadu Atény odhado-
valy, že letos ekonomika 
klesne o 0,7 procenta. /čtk/ 
 více e15.cz

Do pomoci Řecku 
se zapojí mmF

Pohov. Mezi odložené 
projekty patří i druhá fáze 
Kašaganského ropného 
pole. Tato lokalita prošla 
od přelomu tisíciletí 
bouřlivým rozvojem pod 
konsoricem, v němž má 
vedle vlády Kazachstánu 
zastoupení čtveřice západ-
ních těžařských firem, ale 
i čínská CNPC a japonský 
Inpex.Fo
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n Podezření z podvo-
dů obou automobilek 
přiměla investory 
k hromadnému výpro-
deji akcií.

Akcie francouzské automo-
bilky Renault klesly  
o 10,3 procenta, přičemž 
v průběhu dne ztrácely i pěti-
nu své hodnoty. Důvodem je 
prohlášení zástupce odboro-
vého svazu, že minulý týden 
prohledávali kanceláře firmy 
vyšetřovatelé, zřejmě v sou-
vislosti s emisními testy. 
Renault později vyšetřování 
potvrdil a ujistil, že se žád-
ných podvodů nedopustil.

Podle Renaultu vyšetřova-
telé rozšířili své dosavadní 
šetření a chtěli překontrolo-
vat způsob použití technolo-

gie na měření emisí výfuko-
vých plynů. Firma uvedla, že 
s úřady plně spolupracuje 
a že vyšetřovatelé doposud 
nenašli žádné důkazy o tom, 
že by vozy Renaultu byly 
vybavené zařízením na falšo-
vání výsledků emisních testů.

Podle agentury Bloomberg 
vyšetřovatelé zabavili ve 
firmě počítače. „Vedení nepo-
tvrdilo, že je to kvůli emisím, 
ale vzhledem k úsekům, 
ve kterých byla inspekce, 
to může být spojené,“ řekl 
představitel odborů Florent 
Grimaldi. Vyšetřovatelé se 
podle něj zaměřili právě 
na ty části ve firmě, které 
mají co dělat se zkušebními 
normami a certifikacemi 
motorů. 

Do problémů zabředla 
i automobilka Fiat Chrysler. 
Obchodování s akciemi v Mi-
láně bylo pozastaveno poté, 
co se jejich cena propadla 
o osm procent v reakci na 
zprávu serveru Automotive 
News, podle které firma čelí 
žalobě kvůli nadhodnocování 
údajů o prodeji ve Spojených 
státech. /čtk/  více e15.cz

renault a Fiat dostaly 
akciový výprask  
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Evropská investiční banka 
v důsledku emisního skandálu 
pozastavila poskytování 
dalších úvěrů Volkswagenu. 
Šéf banky Werner Hoyer 
uvedl, že EIB nyní zkoumá, 
zda Volkswagen peníze 
z dřívějších půjček nepoužil 
v souvislosti s falšováním 
údajů o emisích. To prý EIB 
nemůže vyloučit.

eiB pozastavila  
úvěry volkswagenu

A161000186� inzerce

Největší americká bankov-
ní společnost JP Morgan 
Chase & Co ve čtvrtém 
čtvrtletí zvýšila čistý zisk 
meziročně o deset procent 
na 5,4 miliardy dolarů. V ce-
lém loňském roce se tak její 
zisk vyšplhal na rekordních  
24,4 miliardy dolarů. 

„Rok 2015 byl pro podnik 
dalším rekordním,“ uvedl 
předseda představenstva 

a generální ředitel banky 
Jamie Dimon. Upozornil 
rovněž na silný růst objemu 
úvěrů i jejich kvality.

K růstu zisku ve čtvrtém 
čtvrtletí podle agentury 
Reuters přispěla také 
pokračující přísná kontrola 
nákladů. Celkové příjmy 
společnosti se ve čtvrtletí 
zvýšily o procento na  
23,75 miliardy dolarů. /čtk/

JP morgan dosáhla 
rekordního zisku
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n Skupina J&T získala 
prostřednictvím EPH 
kontrolu nad sloven-
ským plynárenstvím 
a elektroenergetikou. 
Dokázala nejlépe vyjít 
vstříc zájmům sloven-
ské vlády premiéra 
Roberta Fica.

Jan Stuchlík

Jestli se Česku občas přezdí-
vá ČEZko, mohlo by se Slo-
vensku, minimálně v ener-
getice, začít říkat J&Tland. 
Dohodou mezi českým Ener-
getickým a průmyslových 
holdingem (EPH) a italským 
Enelem o koupi jeho podílu 
ve Slovenských elektrárnách 
získá kapitál spojený se slo-
venskou finanční skupinou 
dominantní vliv na sloven-
skou energetiku. Kromě 
elektráren už EPH, v němž 
mají struktury spojené s J&T 
dvoutřetinový podíl, mana-
žersky ovládají plynárenství 
a distribuci a prodej elektři-
ny na středním Slovensku. 

Klíčovým partnerem 
v plynárenství i při koupi 

Slovenských elektráren 
byla pro EPH slovenská 
vláda Roberta Fica. O úz-
kých vztazích mezi Ficovou 
stranou Smer-SD a J&T na 
Slovensku kolují legendy. 
Počínaje úvěrem na první 
volební kampaň Smeru přes 
údajné předčasně prozraze-
né tajemství o přepočítacím 
kurzu slovenské koruny 
a eura při vstupu Slovenska 
do měnové unie až po ener-
getické transakce. 

Spojení j&T a vlády
„Vztah J&T a Smeru je velmi 
blízký. S J&T se spojuje více 
transakcí, třeba údajný zá-
jem o získání sítě hypermar-
ketů Tesco s pomocí vlády. 
Na druhé straně představa, 
že Smer-SD je propojený 
s J&T a strany pravého 
středu s Pentou, neodpoví-
dá úplně realitě. Například 
v Bratislavě v kauze prodeje 
pozemků pod Parkem kultu-
ry a oddechu a později i sa-
motných budov spolupraco-
vali s firmami blízkými J&T 
pravicové strany a později 
také poslanci Smeru,“ říká 
Juraj Marušiak, politolog 
ze Slovenské akademie věd.  

K podnikání v odvětvích, 
které jsou státem nadměrně 
regulované a ovlivňované, 
jsou dobré vztahy s vládou 
klíčové. „Jestli jsou v přípa-
dě J&T nadstandardní proti 
ostatním hráčům na trhu, 
není z tvrdých dat úplně 
zřejmé,“ dodává Erik Láštic, 
vedoucí katedry politologie 
na Univerzitě Komenského 
v Bratislavě.
 
Společné zájmy
V každém případě se u slo-
venské energetiky ideálně 
potkaly zájmy EPH o roz-
šíření svého byznysu se 
zájmy Ficovy vlády. Premiér 
tvrdě kritizoval předchozí 
privatizace plynáren i elek-
tráren. Stát podle něj přišel 
o kontrolu nad strategickými 
firmami. EPH mu minimálně 
na oko pomáhá tuto kontro-
lu obnovit. 

V plynárenství získal EPH 
díky spolupráci s vládou 
49 procent a manažerskou 
kontrolu v provozovateli 
přepravních plynovodů 
Eustream, v distribuci plynu 
a podíl v operátorech plyno-
vých zásobníků. Stát zase 
plně ovládl ztrátové SPP, 

prodejce plynu domácnos-
tem, a Fico se mohl po- 
chlubit, jak zaručil Slová-
kům levný plyn. Premiérovi 
najednou přestalo vadit, že 
s 51 procenty akcií nemůže 
rozhodovat o tom, co se 
s přepravou a distribucí ply-
nu bude dít dál. Pořád platí, 
že pro schválení rozhodnutí 
na valné hromadě musí 
hlasovat minimálně držitelé 
52 procent akcií, což vláda 
dříve kritizovala.

dobré vzTahy Se hodí
Stejné spojenectví je při-
praveno i pro ovládnutí 
Slovenských elektráren. EPH 
v minulosti opakoval, že 
zvažuje i to, jestli může být 
v transakci prospěšný státu. 
Fico vyhlašoval, že stát chce 
svůj podíl navýšit ze 34 na 
51 procent. Výsledkem je do-
hoda z konce loňského roku, 
kdy EPH získá třetinu akcií 
Slovenských elektráren hned. 
O další třetinu se rozdělí se 
státem, který může uplatnit 
opci na 17 procent akcií po 
dostavbě jaderné elektrárny 
Mochovce. 

Fico přitom dělal vše pro to, 
aby prodej podílu ve Sloven-

ských elektrárnách Enelu 
zkomplikoval. Zbavil firmu 
příjmů z provozu největší 
slovenské vodní elektrárny 
v Gabčíkově a požaduje vráce-
ní desítek milionů eur. Kvůli 
údajnému zkreslování účet-
nictví začala firmu vyšetřovat 
policie. Slovenské elektrárny 
na oplátku spustily proti vlá-
dě arbitráže o náhradu škody 
za Gabčíkovo. Po převzetí 
italského podílu EPH spory 
s velkou pravděpodobnosti 
skončí.

Pro budoucí byznys se EPH 
budou dobré vztahy se státem 
hodit. Pro udržení ziskovosti 
Eustreamu potřebuje zacho-
vat tranzit zemního plynu do 
střední Evropy přes Ukrajinu, 
za což slovenská vláda v Evro-
pě mohutně lobbuje. Zároveň 
se slovenští ministři aktivně 
angažují v prosazování plyno-
vodu Eastring, který by Slo-
vensko propojil s Balkánem. 
V budoucnu by mohl přepra-
vovat plyn z Ázerbájdžánu či 
Íránu do střední Evropy. Ve 
Slovenských elektrárnách 
je otevřená otázka provozu 
nových bloků v Mochovcích, 
který bude za stávajících cen 
elektřiny ztrátový. 

kapitál kolem J&t ovládl 
slovenskou energetiku
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plánovaná dostavba. Ve 
Slovenských elektrárnách je pro 
EPH otevřená otázka provozu 
nových bloků v Mochovcích, 
který bude za stávajících cen 
elektřiny ztrátový. 
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n Při sebevražedných 
útocích v ulicích 
indonéské metropole 
zemřeli dva civilisté 
a pět útočníků.

Marian Hronek

Za včerejší teroristický útok 
v Jakartě je odpovědný Is-
lámský stát, sdělily indonés-
ké úřady. Citovaly při 
tom zprávu agen-
tury Aamaq na-
pojené na IS, 
podle níž byli 
cílem útoku 
cizinci 
a indonéské 
bezpečnost-
ní síly po-
věřené jejich 
ochranou. Podle 
místní policie je 
mozkem koordinova-
ného útoku indonéský občan 
Bahrun Naim, pobývající 
nyní v Sýrii.

Mluvčí místní policie také 
prohlásil, že se teroristé 

pokoušeli napodobit paříž-
ské útoky. Dodal, že policie 
obdržela od IS již v listopadu 
varování před „koncertem 
v Indonésii“. 

Akce teroristů odstartova-
la včera před polednem ex-
plozemi v kavárně Starbucks 
a před nedalekým stanoviš-
těm policie. Místa se nachá-
zejí nedaleko čtvrti, kde jsou 
ambasády a vládní budovy. 
Výbuchy vyvolaly zmatek 

a na lidi, kteří prchali 
ven z kavárny, za-

hájili palbu další 
útočníci. Policie 

oblast uzavřela 
a s použitím 
obrněných 
vozidel postu-
povala směrem 

k útočníkům.
Přestřelky 

mezi policií a tero-
risty trvaly nejméně 

čtyři hodiny, agentury 
citují místní obyvatele, podle 
nichž se výbuchy a střelba 
ozývaly i z mnoha jiných 
míst Jakarty. Kromě pěti 
teroristů při incidentu přišli 

o život dva lidé, indonéský 
policista a Kanaďan. Zprávy 
mluví o dvaceti zraněných, 
mezi něž patří čtyři cizinci. 
Český zastupitelský úřad 
nemá zprávy o žádných 
Češích, kterých by se útok 
jakkoli dotkl.

Zprávy o počtu útočníků 
se různí, indonéská policie 
uvedla, že jich mohlo být 
až 14. V budově kavárny 
policisté našli a zneškodnili 
šest podomácku vyrobených 
bomb.

Přestože teroristické 
útoky ve čtvrté nejlidnatější 
zemi světa nejsou ničím 
novým, takto zorganizovaná 
akce tam nemá obdoby. K po-
slední větší akci islamistic-
kých skupin došlo v létě roku 
2009, šlo o bombové útoky 
ve dvou hotelech. Reuters 
připomíná, že Indonésie čelí 
už několik týdnů opako-
vaným hrozbám ze strany 
islámských teroristických 
skupin. Místní protiteroris-
tický útvar zatkl dvacítku 
lidí podezřelých z napojení 
na IS.  Sledujte E15.cz

islámský stát 
udeřil v Jakartě

Teroristé 
se pokoušeli 

napodobit pařížské 

útoky.
Policie obdržela varování 

před „koncertem 
v Indonésii“. 

V rušné čtVrti. Akce odstartovala odpálením tří sebevražedných atentátníků v rušné obchodní 
čtvrti Jakarty, kde sídlí úřady OSN, ambasády, luxusní hotely a restaurace. Pak začaly přestřelky.
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Šest lidí zahynulo a té-
měř 40 bylo zraněno při 
včerejší explozi automobilu 
s výbušninami v provincii 
Diyarbakir na jihovýchodě 
Turecka. Za akcí, jejímž ter-
čem byl bezpečnostní poli-
cejní komplex, podle úřadů 
stojí kurdští extremisté.
Mezi mrtvými a zraněnými 
jsou policisté i civilisté. Dva 
lidé přišli o život poblíž 
vozidla, čtyři další, včetně 
kojence, v blízké budově, 
kde žijí policisté s rodinami 
a která se následkem explo-
ze zřítila.

Ve stejné době kurdští 
radikálové zaútočili i na 
policejní stanici v provin-

cii Mardin, jejich útok se 
tu ale obešel bez obětí na 
životech. Kurdští separatis-
té tak opětují pokračující 
vojenské operace turecké 
armády na většinově kurd-
ském jihovýchodě země.

Loni v červenci se zhrou-
tilo dvouleté příměří mezi 
Ankarou a PKK a obou-
stranné mírové rozhovory 
byly přerušeny. Násilné 
střety mezi ozbrojenci 
z PKK a bezpečnostními 
složkami znovu propukly, 
když se Ankara zapojila do 
konfliktu v Sýrii a v Iráku 
a kromě radikálního Islám-
ského státu se rozhodla 
bojovat i proti Kurdům. /čtk/

Kurdové v turecku 
zabili šest lidí 

Na Ukrajině a v Arménii zabíjí prasečí chřipka

Pětadvacet lidí podlehlo na Ukrajině prasečí chřipce od 
začátku chřipkové sezony, informovalo státní chřipkové 
centrum, aniž upřesnilo, kdy chřipková sezona v zemi 
začala. Za prosinec a leden podlehlo nákaze chřipkou, 
způsobenou virem H1N1, také deset lidí v Arménii.

Zavahrí hrozí Saúdské Arábii odvetou za popravy

Šéf teroristické sítě al-Káida Ajmán Zavahrí pohrozil 
Saúdské Arábii útoky v odvetě za nedávnou hromad-
nou popravu 47 osob, z nichž mnohé byly napojeny na 
teroristy. O sedmiminutové zvukové nahrávce informo-
vala monitorovací služba SITE sledující webové stránky 
islámských teroristů.

Kolín nabízí odměnu za informace o útočnících

Státní zastupitelství v Kolíně nad Rýnem nabízí odměnu 
až 10 tisíc eur za informace, které povedou k dopadení 
pachatelů silvestrovských útoků zaměřených na ženy. 
Policie už kvůli incidentu přijala 581 trestních oznámení, 
dvě pětiny z toho jsou kvůli sexuálnímu napadení. /čtk/

Krátce

útoK na policEJní Stanici. Po explozi nákladního auta 
s výbušninou následoval útok raketovými a pěchotními zbraně-
mi, při němž byla policejní stanice poškozena.
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Tvář dne 

 Na věci jsme odpracovali mnoho 
a věnovali jsme tomu příliš mnoho 
energie, než abychom to vzdali,

řekl o jednání o pražské 
koalici šéf zastupitelů 
TOP 09 Václav Novotný
str. 2
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Zdvořilý 
ústup ODS
Občanská demokratická stra-
na vznikla před 25 lety a vět-
šinu času byla na celostátní, 
krajské nebo lokální úrovni 
hlavním tahounem polis-
topadových změn. Delegáti 
jejího víkendového sjezdu 
však přijedou na kongres 
úplně jiné strany.

ODS ročník 2016 totiž 
výrazně změnila svou pozici 
v českém politickém živo-

tě. Prvních dvacet let své 
existence byla geograficky 
stranou velkých měst, sociál-
ně stranou středních vrstev. 
Změnu lze ukázat na faktu, že 
po dvě dekády stáli členové 
ODS v čele většiny z 26 největ-
ších, tedy statutárních měst. 
Dnes drží taková města pouze 
tři – Mladou Boleslav, Teplice 
a Jablonec nad Nisou. Zato 
ve srovnání s rokem 2010 
udrželi 90 procent starostů 
v menších městech.

Občanští demokraté se pro-
stě mentálně i organizačně 
stávají menší stranou men-
ších měst, stranou hájící více 
zájmy živnostníků a zaměst-
nanců. Věkově už netáhnou 
mladé, takže se postupně 
mění ve stranu lidí střed-
ního a vyššího věku. Poté, 

co se vytratilo jejich ideové 
poselství, nabízejí zkušenosti 
s relativně dobrou správou 
měst od třiceti tisíc obyvatel 
níže. Dá se říct, že starostové 
se v těchto městech udrželi 
u moci spíše navzdory pověs-
ti ODS a díky své autoritě.

To zásadně odlišuje ODS 
od TOP 09. U té je nastoupe-
ná trajektorie pádu strmější. 
Jinak řečeno, i kdyby ODS po-
liticky dál stagnovala, může 
se na české politické mapě 
udržet dalších deset dvacet 
let. Takový zdvořilý ústup.

Současné vedení ODS se 
chová, jako by chtělo napo-
dobit „efekt Bělobrádek“. 
Dnešní předseda strany 
lidové převzal v roce 2010 
KDU-ČSL ve stavu snědeného 
a zadluženého krámu. Stranu 

pomohl oddlužit, pak už toho 
sice moc neudělal, ale také 
nic nezkazil. Zato využil sla-
bosti tehdejší vládní koalice 
a v době rozvalu tradičních 
stran se jeho partaj ukázala 
jako slušná alternativa. Otáz-
ka je, zda podobné osmipro-
centní čekání je vhodnou 
strategií pro stranu formátu 
někdejší ODS. Jestli má 
ODS přežít jako dynamická 
strana budoucnosti, měl by 
její volební výsledek v říjnu 
2017 být na úrovni 13 až 
15 procent. Co je dnes hlav-
ním problémem strany?

Před osmi lety na kongre-
su občanských demokratů 
prohlásil Alexandr Vondra, 
že hendikepem ODS je příliš 
mnoho alfa samců ve vedení. 
Celostátní vedení ODS v roce 

2016 je opakem tohoto vý-
roku. Tak malá koncentrace 
vůdců smečky je biologic-
ky až povážlivá. Navíc na 
nadcházejícím volebním kon-
gresu nikdo ani moc nechce 
imitovat roli toho, kdo uka-
zuje, kudy vede cesta. Jediný 
alfa samec ze širšího vedení 
ODS, jakkoli je tato metafora 
v tomto případě nevhodná, 
je poslankyně Černochová. 
A ta „nebyla vpuštěna“ do 
hry. Takže posty ve vedení si 
rozebere stará, hodná a sluš-
ná parta. A ta bude intuitivně 
čekat, jestli se nedostaví 
„efekt Bělobrádek“ a zda si 
zklamaní voliči ANO na ně 
náhodou nevzpomenou.

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka



Socialismus 
a oligarchizace 
jsou nebezpečím 
pro společnost
n Žádné slitování, vláda dělá 
všechno špatně, zní z úst šéfa 
opozičních občanských demokratů 
Petra Fialy. „Až se jednou část 
společnosti probudí, všimne si, 
že její svoboda je výrazně spoutána 
a že najednou nejsou peníze 
na kvalitní zdravotní péči, na 
důchody, na vzdělávání, protože 
se navzdory ekonomickému růstu 
prohospodařily,“ říká. 

Pavel Otto

 Víkendový volební 
kongres ODS se má schá-
zet s vědomím, že strana 
je z nejhoršího venku. Co 
o tom svědčí? Vycházíte 
jen z průzkumů, které 
občanským demokratům 
přisuzují mírně rostoucí 
podporu mezi osmi až dese-
ti procenty?
Průzkumy ukazují, že jsme 
jediná pravicová strana, kte-
rá je od posledních voleb do 
Poslanecké sněmovny stabil-
ní a dokonce jde mírně na-
horu. O žádné jiné se to říct 
nedá. Průzkumy ale nejsou 
to nejpodstatnější. V posled-
ních týdnech jsem navštívil 
regiony, mluvil s lidmi, viděl 
situaci v ODS. Mám z toho 
jasný závěr: přečkali jsme 
krizi a dnes jsme odhodlaná, 
vnitřně sjednocená strana, 
která stojí za srozumitel-
nou pravicovou politikou. 

Změna je to poměrně velká, 
i média a političtí soupeři 
nás vnímají jinak. Nikde se 
už neobjevují články, které 
jsem četl ještě před rokem 
a půl, že ODS skončí a někdo 
ji nahradí. Věřím, že budeme 
znovu určující politickou si-
lou v zemi, což jako reálnou 
možnost připouští i stále 
více našich nepřátel.

 
 Donedávna jste měli 

vážné problémy s financo-
váním. Co nyní?
To už se také podařilo 
vyřešit. Centralizovali jsme 
hospodaření a provedli 
poměrně značnou redukci 
personálu, což se nikdy ne-
dělá s radostí. Změnili jsme 
sídlo hlavní kanceláře, které 
je o dvě třetiny levnější než 
to předchozí. Jednali jsme 
i se všemi věřiteli a dohodli 
splátkové kalendáře. A státu 
už nedlužíme ani korunu. 
Ještě v roce 2014 jsme měli 

ztrátu přes padesát milionů 
korun. Za loňský rok, byť 
ještě nemáme uzavřené 
účetnictví, bychom měli 
mít minimálně třicetimilio-
nový zisk.

 
 Získali jste nové spon-

zory?
Zájem o sponzoring ODS 
se zvyšuje, je to vidět na 
našem transparentním účtu. 
Poukázal bych ale na věc, 
která mě potěšila, protože 
svědčí o vnitřní síle naší 
strany. Když bylo v loňském 
roce nejhůř, vyhlásil jsem 
sbírku s názvem Konto pro 
budoucnost, kde se sešlo 
přes šest milionů korun. Byly 
to většinou peníze od našich 
řadových členů. I ti věří, že 
existence ODS má smysl.

 
  Přesto máte k dvouci-

ferným volebním ziskům 
ještě daleko. Jak ho dosáh-
nout?
Vracejí se k nám voliči, 
protože bráníme různým 
socialistickým nápadům 
současné vlády. A není to 
jen elektronická evidence 
tržeb. Chtějí nám přede-
pisovat, jak máme chodit 
oblečení večer mezi obcemi 
nebo čím máme topit, což 
bude stát kontrolovat. 
Jsou to desítky různých 
věcí, kterými vzniká státní 
dohled nad občany, jakýsi 
socialismus. Hlavně jsou 
to opatření vůči podnika-
telům a živnostníkům, teď 
například kontrolní hlášení 
k dani z přidané hodnoty. 
Samozřejmě nestačí se vůči 
něčemu jen vymezovat: 
máme program, kde jasně 
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říkáme, co chceme udělat 
s daněmi. Je to alternativa 
k vládě. Ta říká: zavedeme 
plošné restrikce a kontroly, 
které zaplatí občané. My 
říkáme: snižme daně a zjed-
nodušme daňový systém 
a uvidíte, že se zlepší inka-
so, protože to tak funguje 
všude v civilizovaném světě. 
Nechceme velký stát, který 
nás vychovává a kontrolu-
je. Velmi srozumitelně to 
máme vysvětleno v naší 
kampani Rozbal to.

 Co individuální práva 
a svobody?
Ani těchto témat, která trápí 
hlavně mladé lidi, se nesmí-
me bát. Boj za individuální 
svobodu je jeden z klíčových, 
které musí demokratická 
pravicová politika znovu 
a znovu svádět. Kromě toho 
jsme jediná strana v Česku, 
která předložila komplexní 
program, jak čelit migrační 
krizi. Žádnou jinou takto 
ucelenou koncepci odmíta-
jící jakákoli extrémní řešení 
neznám.

 
 Když premiér Bohuslav 

Sobotka (ČSSD) bilancoval 
dva roky fungování své 
vlády, shrnul je slovy: „Při-
nesli jsme zemi politickou 
stabilitu, hospodářský růst 
a velké snížení nezaměst-
nanosti. Zlepšujeme situaci 
seniorů a rodin s dětmi 
i lidí se zdravotním posti-
žením. Zlepšujeme škol-
ství, modernizujeme stát, 
posilujeme bezpečnost.“ 
Souhlasíte s ním v něčem?
Ne, vůbec v ničem. A tím se 
liším od předsedů jiných 

 Voliči časem budou 
muset preferovat 
nějaké sjednocení 
pravicových 
hlasů, abychom 
nedopadli jako na 
Slovensku a dokázali 
čelit socialistům 
a populistům.



organizace je připravena 
s pravicovými stranami 
spolupracovat. Myslím, že 
voliči budou muset časem 
preferovat nějaké sjednocení 
pravicových hlasů, abychom 
nedopadli jako na Slovensku 
a dokázali čelit socialistům 
a populistům. Hnutí ANO 
žádnou pravicovou politiku 
nenabízí, na všech úrovních 
tohoto státu vládne levice.

 
 Co říkáte na sbližování 

prezidenta Miloše Zemana 
s Andrejem Babišem?
Nijak mě nepřekvapuje. V po-
sunu naší země na Východ 
se oba pánové jistě shodnou, 
stejně jako v jiných věcech. 
Pro mě jde o potvrzení toho, 
co říkám: ANO je v podstatě 
levicové hnutí. A proto musí 
ODS usilovně hledat kandi-
dáta, který dokáže preziden-
ta Zemana porazit.

 
 Nestálo by za to, aby se 

alespoň část těch demo-
kratických stran shodla na 
společném kandidátovi?
Je to možná strategie. 
Nemohu vyloučit, zda 
postavíme svého kandidáta, 
nebo podpoříme nějakou 
osobnost, na níž se shodne-
me s jinými. V tomto směru 
jsme otevření. Důležité je, 
abychom měli prezidenta, 
který nezpochybňuje to, že 
patříme k Západu, respektu-
je ústavu a nevyznamenává 
normalizační komunistic-

ké funkcionáře. Na druhé 
straně význam prezidenta 
nepřeceňuji, nejpodstatnější 
je to, jaká je vláda. Ta má 
všechny rozhodující kompe-
tence včetně odpovědnosti 
za zahraniční politiku. Fakt 
je, že Zeman je jeden z mála 
českých politiků se strategic-
kým uvažováním a z mi-
nima pravomocí dokáže 
vytěžit maximum. Kdyby 
se Bohuslav Sobotka choval 
jako skutečný premiér, byl by 
prezident dávno usměrněn.

 Ale i z pravicových 
stran zaznívají názory, že 
předchozí Nečasův kabinet 
měl více povzbudit domácí 
poptávku, být optimistič-
tější, nedělat politiku tak 
drakonicky…
Že si premiér a ministr 
financí připisují zásluhy za 
ekonomický růst, je urážlivé 
vůči těm, kteří tento růst 
skutečně podporují. Nemám 
ani tak na mysli odpovědné 
hospodaření pravicových 
vlád, jako pracovité, aktivní 
lidi, kteří se nebojí podnikat 
a investovat. Ti roztáčejí pro-
speritu. Mimochodem šede-
sát procent pracovních míst 
vytvářejí drobní a střední 
podnikatelé, ne ti velcí. 
A zrovna proti těm malým 
dělá vláda jedno opatření za 
druhým.

 
 Přesto její podpora u ve-

řejnosti neklesá. A hnutí 
ANO si od voleb udržuje 
pozici nejoblíbenější 
strany i mezi podnikateli 
a živnostníky. Podle CVVM 
v této kategorii dokonce 
podpora uskupení Andreje 
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Vystudoval 
český jazyk 
a literaturu 
na Filozofické 
fakultě 
Masarykovy 
univerzity (FF MU). Nejprve 
pracoval jako historik, po 
listopadu 1989 byl krátce 
novinářem. V roce 1990 se 
podílel na založení Katedry 
politologie na FF MU, kterou 
později deset let vedl. V roce 
2004 byl zvolen rektorem 
Masarykovy univerzity, ve 
funkci působil dvě volební 
období do roku 2011. V roce 
2012 se stal ministrem 
školství, o rok později byl 
zvolen poslancem. Předsedou 
ODS je od listopadu 2013.

Petr 
Fiala (51)
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Babiše výrazně vzrostla. 
Zdá se, že odpor opozice 
vůči elektronické evidenci 
tržeb nezabírá. Čím si to 
vysvětlujete?
Je to jednoduché: ekonomika 
roste, vláda nedělá žádná 
reformní opatření, a tudíž se 
nikoho nedotýká, ale naopak 
rozdává peníze různým 
klientským sociálním sku-
pinám. Takže momentálně 
nikomu nevadí. Nedivím se, 
že po dvou letech, kdy nemá 
schválený žádný ze svých 
klíčových zákonů a má to 
štěstí, že roste ekonomika, 
je oblíbená. Nicméně až 
se jednou část společnosti 
probudí, všimne si, že její 
svoboda je výrazně spoutána 
a že najednou nejsou peníze 
na kvalitní zdravotní péči, na 
důchody, na vzdělávání, pro-
tože se navzdory ekonomic-
kému růstu prohospodařily. 
Panu Sobotkovi se to stalo 
už jednou jako ministrovi 
financí, teď se mu to stane 
podruhé jako premiérovi.

 
 ODS ani TOP 09 se dlou-

hodobě nedaří přiblížit se ve 
voličských preferencích nej-
silnějším vládním stranám. 
Proto se mezi občanskými 
demokraty i v topce objevují 
názory, že by se mělo jednat 
o těsné předvolební spolu-
práci. Váš názor?
Netajím, že s TOP 09 máme 
rozdílné pohledy na Evrop-
skou unii a migrační krizi. 
Spolupráce ve sněmovně 
ale funguje velmi dobře. Je 
to zcela přirozené spojenec-
tví, což je velmi důležité. 
Dokázali jsme spolupracovat 
také při minulých senátních 
volbách a chceme v tom 
pokračovat i letos. Pokud 
jde o krajské volby, strategie 
ODS je jednoznačná: i když 
s nikým nemáme celostátní 
dohodu, každá naše krajská 

opozičních stran, protože 
říkám, že pro českou společ-
nost je oligarchizace politiky 
stejně nebezpečná jako 
socialistická cesta, kterou 
nás vede Sobotkova ČSSD. 
Všechno, co premiér chválí, 
jsou věci, které do budoucna 
poškodí Českou republiku. 
Sobotkova vláda vytváří 
lidem příjemnou přítom-
nost, ale na úkor jejich bu-
doucnosti. Rušení druhého 
důchodového pilíře, rušení 
zdravotnických poplatků, 
zvyšování minimální mzdy, 
obrovský růst počtu státních 
zaměstnanců. A není pravda, 
že to jsou jen učitelé a hasiči. 
Ať se každý podívá, jak se 
zvýšily provozní náklady 
ministerstev a kolik stovek 
úředníků ročně přibývá. 
Jen jeden příklad: měli jsme 
šest desítek náměstků a po 
zavedení služebního zákona 
je jich přes sto. Dobře chrá-
něny nejsou ani naše zájmy 
v zahraničí. Ten komický 
přístup vlády k uprchlickým 
kvótám: sice je jako by od-
mítla, ale vlastně neodmítla, 
protože se proti nim nebrání.

 Nemohu vyloučit, 
že postavíme svého 
kandidáta, ani že 
podpoříme nějakou 
osobnost, na níž se 
shodneme s jinými. 
Důležité je, abychom 
měli prezidenta, 
který nezpochybňuje 
to, že patříme 
k Západu.
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n Jen šest měsíců zbý-
vá do startu unikátní 
výpravy, na které 
s manželkou pracuje-
me od roku 2013.

Daniel Urban

Vše vlastně začalo, když jsem 
v mládí poprvé četl cestopisy 
pánů Zikmunda a Hanzelky. 
Od té doby mě láká poznává-
ní dálek a cestování. 

Už jsme s manželkou 
Janou projeli autem skoro 
celou Evropu a stále jsme 
přemýšleli o cestě mimo ni 
– vyrazit za větším dobro-
družstvím, po stopách dáv-

ných civilizací. Definitivní 
rozhodnutí padlo na podzim 
roku 2012, kdy jsme vypůj-
čeným vozem zdolali ostrov 
svobody, Kubu. Cestování 
v kraji, kde se čas zastavil 
v minulém století, nás nad- 
chlo. Rozhodli jsme se proto 
koupit starší vůz a s ním 
procestovat co největší část 
světa. 

Pro první etapu nadchá-
zející cesty jsme zvolili směr 
Asie. Mezi země, které na-
vštívíme, patří Turecko, Irán, 
Turkmenistán, Uzbekistán, 
Kazachstán a Rusko. Celkově 
pojedeme přes 13 zemí 
zhruba 15 tisíc kilometrů. 
Rozhodli jsme se vydat tou 

nejtrnitější cestou – spoléhat 
jen sami na sebe a vše, co je 
k takové výpravě potřeba, si 
zajistit sami. Pojedeme bez 
GPS, navigovat nás bude jen 
mapa a hvězdy.

Cestu jsme začali pláno-
vat v roce 2013. Nejdříve 
bylo potřeba vybrat auto. 
Chtěli jsme vůz jednoduchý 
a prostý elektroniky. U něj 
je největší šance, že se dá 
v případě poruchy opravit 
na koleni během cesty. Další 
podmínkou bylo, že to musí 
být auto české, respektive 
československé výroby. Pů-
vodně jsme přemýšleli o Tat-
ře 603. Vzhledem k tomu, 
že jsme přípravu vozu chtěli 

dělat sami a Tatra je velké 
auto s velkým motorem 
a renovace by zabrala roky 
a stála by statisíce, zvolili 
jsme levnější a neméně krás-
né auto s motorem na správ-
né straně – Škodu 100. 

V létě roku 2014 nastal 
velký den. Přivezli jsme 
na odtahovém voze naši 
škodovku. Předchozí majitel, 
který ji koupil v roce 1969, ji 
pojmenoval Barča. Nejsem 
automechanik, takže jsem 
musel nastudovat literaturu 
a začal jsem auto do po-
sledního šroubku rozebírat. 
Na řadu přišlo nakupování 
potřebného nářadí – profi klí-
če, svářečka a mnoho dalšího. 

Nejvíc času zabralo shá-
nění dílů, které se většinou 
nedají běžně koupit. Na autě 
jsou vyměněné všechny 
spotřební díly (tlumiče, péra, 
těsnění). Museli jsme vymě-
nit i nové dveře a všechny 
blatníky. Během dvou měsí-
ců se auto rozebralo a začalo 
se s obnovou jednotlivých 
částí. V květnu roku 2015 
byly díly zrenovované. Ještě 
se musela vyvařit karoserie 
a vše poskládat. Již na konci 
srpna jsme se účastnili vý-
stavy International Prague 
Car Festival v PVA Letňany, 
kde jsme vystavovali skelet 
vozu, který byl již osazen 
motorem a nápravami. 
A 6. listopadu 2015 to přišlo. 
Barče se poprvé roztočil 
motor po 15 měsících práce, 
při které jsme odpracovali 
1350 hodin. Už chybí doladit 
jen pár detailů a auto bude 
připravené na cestu.

Nyní nás čeká souboj s by-
rokracií, to bude asi nejtěžší 
část – sehnat potřebná víza, 
povolení, očkování, carnet, 
pojištění a řadu dalších věcí. 

Termín odjezdu jsme sta-
novili na 16. července 2016. 
Celou cestu budeme natáčet 
a po návratu vznikne doku-
ment. Počítáme i s vydáním 
našeho dobrodružství v kniž-
ní podobě. Během putování 
budeme informovat o tom, 
jak se nám daří, na stanicích 
Českého rozhlasu. 

Pokud nás chcete pod-
pořit, můžete si na skoda-
100nacestach.cz zakoupit 
cestovatelskou samolepku, 
a jet tak s námi symbolic-
ky v podobě svého jména 
na autě.

Autor je cestovatel

Škoda 100 se chystá na cesty

KROK ZA KROKEM. Obnova vozu z roku 1969 začala v létě 2014. Po roce práce byl motor zase v autě.

NA VÝCHOD. Zrenovovaná 
Škoda 100 zamíří v první etapě 
do Turecka, Íránu, Turkmenistá-
nu, Uzbekistánu, Kazachstánu 
a Ruska.
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n Největším favoritem 
únorového předávání 
Oscarů se stal snímek 
Revenant s 12 nomi-
nacemi. Porážku utr-
pěl Quentin Tarantino 
a jeho Osm hrozných.

Stanislav Šulc

Po několika letech se americ-
ká filmová akademie natolik 
zamilovala do některých 
filmů, že jim udělila opravdu 
velký počet nominací.

Největším favoritem se 
staly snímky Revenant 
Zmrtvýchvstání se 12 nomi-
nacemi a návrat Šíleného 
Maxe ve snímku Zběsilá 
cesta s celkem 10 šancemi 
na vítězství. Bude zajímavé 
sledovat, jak akademie mezi 
filmy rozdělí ceny přede-
vším v technických kate-
goriích, kde se filmy utkají 
především. Oba se zároveň 
dostaly mezi osmičku filmů 
usilujících o hlavní cenu 
pro film roku, jejich režiséři 
Alejandro González Iñárritu 

Oscarové šance dostaly 
hlavně akční filmy

Tipy

Švandovo divadlo – 19.00

Dioptrie růžových brýlí

Současná komedie o tom, 
jaké to je probudit se 
vedle někoho úplně jiné- 
ho, než s kým jste včera 
odcházeli spát. v hlav- 
ních rolích se objeví 
tomáš pavelka a barbora 
vyskočilová, autorem hry 
je ondřej ládek, neboli 
Xindl X.
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Na březnový Febiofest 
přijede Peter Morgan
Jedním z hlavních hostů 
nadcházejícího 23. roč- 
níku festivalu Febiofest bude 
scenárista Peter Morgan. Dr-
žitele Zlatého glóbu proslavily 
například životopisné snímky 
Královna či Poslední skotský 
král. Febiofest Morganovi 
udělí cenu Kristián za přínos 
světové kinematografii. Le-
tošní ročník největší pražské 

filmové přehlídky se uskuteč-
ní od 17. do 25. března.

V Berouně budou uděleni 
filmoví Trilobiti
Již podevětadvacáté budou 
tuto sobotu uděleny ceny 
Trilobit. Tradičně jde o první 
výroční filmové ceny roku, 
filmy tak zjistí, jaké mají 
šance například při Českých 
lvech. O cenu pro nejlepší 
hraný film zabojuje celkem 

pět snímků, včetně favoritů 
Domácí péče a Kobry 
a užovky.

Ypsilonka swinguje

Pražské Studio Ypsilon dnes 
v premiéře uvede inscenaci 
Jana Schmida Swing se vrací. 
V hlavních rolích vystupují 
Jan Jiráň, Jiří Štědroň či 
Jiří Korn a Jitka Zelenková. 
Druhá premiéra se uskuteční 
v neděli 17. ledna. (čtk, sul)

Krátce

Zemřel 
herec Alan 
Rickman
Ve věku 69 let zemřel 
v Londýně britský herec 
Alan Rickman, který 
upoutal v posledních le-
tech diváky například 
ve filmových příbězích 
malého čaroděje Harryho 
Pottera či v dobrodružném 
snímku Alenka v říši divů. 
Umělec trpěl rakovinou.

První velkou slávu zažil 
Rickman díky hitu osm-
desátých let Smrtonosná 
past. Role Hanse Grubera 
přinesla Rickmanovi nové 
možnosti, ale zároveň ho 
ve filmech odkázala, přes 
pár výjimek, na vedlejší 
a méně významné role. 
Větší slávu mu přinesl 
opět až další komerční 
film a opět role hlavního 
záporného hrdiny. Za 
roli šerifa z Nottingha-
mu ve filmu Robin Hood: 
král zbojníků byl oceněn 
britskou filmovou cenou 
Bafta.

Rickman, který miloval 
i divadlo, patřil v Británii 
k neoblíbenějším hercům 
posledních třiceti let. /čtk/
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12 revenant Zmrtvýchvstání

10 Šílený Max: Zběsilá cesta

   7 Marťan

   6  carol, Most špiónů, 
Spotlight

   5  Sázka na nejistotu, 
Star Wars: Síla se probouzí

Filmy s nejvíce 
nominacemi

a George Miller pak mohou 
dostat cenu za režii. Zvlášť 
očekávané bude případné 
vítězství mexického filmaře 
Iñárritua, protože by tím 
obhájil loňské vítězství za 
komedii Birdman.

Že byl loňský rok velmi 
štědrý na dobré velkolepé 
spektákly, akademie nazna-
čila také sedmi nominacemi 
pro snímek Ridleyho Scotta 
Marťan a pěticí úspěchy 
sedmé epizody vesmírné 
ságy Star Wars (ty však ne-
bojují o sošku pro film roku). 
O jednu nominaci více pak 
dostalo nejnovější rozmách-
lé drama Stevena Spielberga 
Most špiónů.

Dobré hollywoodské ráno 
včera akademie nadělila 

také tvůrcům menších filmů. 
V odhadech zámořského 
tisku bylo až do včerejška 
největším favoritem ceny pro 
film roku novinářské drama 
Spotlight. A může se jím sku-
tečně stát, protože snímek 
Toma McCarthyho bojuje 
v celkem šesti kategoriích 
včetně nejprestižnějších 
(film, režie, původní scénář). 
Obdobně je na tom také 
ekonomická komedie Sázka 
na nejistotu. Naopak překva-
pením je absence lesbického 
dramatu Carol mezi osmič-
kou kandidátů na film, byť 
jinak si film vysloužil celkem 
šest nominací. Akademie tak 
v hlavní kategorii namíchala 
velmi konzervativní mix 
velkých a úspěšných filmů, 

malých nezávislých dramat 
a silně emotivních filmů 
(Room, Brooklyn).

Největším smolařem 
včerejšího vyhlašování 
nominací pak je jednoznač-
ně Quentin Tarantino. Po 
dvou nominacích v řadě (za 
Hanebný pancharty a Ne-
spoutaného Djanga) vyšel 
tentokrát naprázdno, a to ve 
všech klíčových kategoriích 
– scénář, režie i film. Jeho 
western Osm hrozných se 
nakonec musel spokojit jen 
se třemi nominacemi včetně 
jedné pro nestora filmové 
hudby Ennia Morriconeho 
za původní hudbu. 
Koneční vítězové budou 
vyhlášeni 28. února v Los 
Angeles.

Režiséři. Cheryl Boone Isaacsová z filmové akademie a herec John Krasinski předčítají nominované 
režiséry: zleva Adam McKay, George Miller, Alejandro G. Iñárritu, Lenny Abrahamson a Tom McCarthy.
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výstAvNiCtví

Chovatelé soutěží  
o pohár králičí hop

Nakoupit chovatelské potře-
by a zvířata mohou návštěv-
níci zemědělské výstavy Náš 
chovatel 2016, která se koná 
na výstavišti v Lysé nad 
Labem ode dneška do neděle. 
O zpestření sobotního pro-
gramu se postará Lednový 
pohár Klubu králičí hop. 
Součástí Našeho chovatele 
jsou i celostátní klubové 
výstavy holubů.

gAstrONOmiE

Za delikatesami Grand 
Restaurant Festivalu

Do sedmého ročníku Grand 
Restaurant Festivalu 2016 
se ode dneška do 29. února, 
zapojilo 93 restaurací ze 
všech krajů Česka. Shodně 
připravily tři degustační 
menu, která lze předem ob-
jednat za zvýhodněné ceny. 
Luxusní delikatesy se podá-
vají ve vybraných podnicích 
z průvodce Maurerův výběr 
Grand Restaurant.

lEsNiCtví

Dřevorubci se popasují 
v kácení kmene na cíl

Údolím Dolního Adršpachu 
se v sobotu rozeřvou moto-
rové pily v rukách mistrů 
dřevorubců. Své síly změří 
v osmém ročníku klání o titul 
Dřevorubec roku Adršpach 
2016. Borci se popasují napří-
klad v odvětvování, štípání 
či nakládce dříví a výměně 
řetězu. Divácky nejpřitažli-
vější je královská disciplína 
– kácení kmene na cíl.

viNAřství

Kopání písku pro Vídeň 
aneb Modré sklepy

K ochutnávce vína se v so-
botu otevřou Modré sklepy 
Nového Šaldorfa. Akci 
zpestří recesistická soutěž 
tříčlenných družstev „kopání 
písku pro Vídeň“. Vítěze určí 
hmotnost vytěženého mate-
riálu, jenž se váží před očima 
veřejnosti. Z historie: jemný 
písek vykopaný při hloube-
ní sklepů se kdysi vozíval 
do Vídně na štuky a fasády. 

spOrt

Biatlon aneb Zkuste,  
jak se střílí na běžkách

Milovníci zimních sportů si 
mohou v neděli v areálu Vy-
sočina Areny v Novém Městě 
na Moravě vyzkoušet běžky, 
střelbu na biatlonové střel-
nici nebo jízdu na horském 
kole v zimním terénu. Závodí 
se také za umělého osvět-
lení na čtyřkilometrovém 
běžkařském okruhu – muži 
na šestnáct kilometrů a ženy 
na poloviční vzdálenost. /bo/

Fo
to

 re
ut

er
s

směr City. Lon-
dýňané přechá-
zejí po rozednění 
Millenium Bridge, 
325metrovou visu-
tou ocelovou lávku 
pro pěší. Spojuje 
přes řeku Temži čtvrť  
Bankside se City, 
kde se tyčí katedrála 
sv. Pavla.
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